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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, diputats i diputades, si els sembla bé, començarem
la sessió d'avui. Bé, primer, demanarem a veure si es
produeixen substitucions. Alguna substitució?

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

Marta Pereira sustituye a Pedro Álvarez.

LA SRA. PRESIDENTA:

Alguna més? No. Idò passam a l’únic punt de l'ordre del dia
d'avui, que consisteix en el debat de les proposicions no de llei
RGE núm. 7987/23 i RGE núm. 8652/23.

1) Proposició no de llei RGE núm. 7987/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a suport a
empreses d’inserció.

En primer lloc, debatrem la Proposició no de llei RGE núm.
7987/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa
a suport a empreses d'inserció. Per a la seva defensa, per part
del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra.
Riudavets, per un temps de cinc minuts. Quan vulgui.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Presidenta, moltes gràcies, bon dia a tothom, gràcies. Avui
tornam presentar una PNL d'impuls a empreses d'economia
social, en aquest cas, les empreses d'inserció, com una
estratègia beneficiosa per a la societat i l'economia de les Illes
Balears. Aquest tipus d'empreses ofereixen ocupació a més de
7.000 persones a l’any a Espanya, de les quals un 61% són
persones en procés d'inserció i els donen, gràcies a elles,
oportunitat de sortir de situacions de risc o d'exclusió social en
assolir ocupació i rebre formació per a una integració laboral
digna i estable. 

Aquesta dada destaca la contribució significativa d'aquestes
empreses a la generació d'ocupació inclusiva i a la integració
sociolaboral de persones vulnerables. A l'actual context
econòmic, subratllam la importància del suport dels governs i
les administracions a les empreses d'inserció, ja que aquestes
juguen un paper clau en l’abordatge integral de qüestions
socials i econòmiques. I ho fan des de tres eixos: la generació
d'ocupació inclusiva, l'impacte positiu en la societat i la
reducció de dependència de programes d'assistència social. 

Genera una ocupació inclusiva en oferir oportunitats
laborals a persones en situació de vulnerabilitat i inclou
aquelles que són aturades a llarg termini, o provenen de
col·lectius en risc d'exclusió social. És l’exemple de Ben Fet,
Serveis i Manteniment, aquí, a Mallorca, una empresa
d'inserció, que, a més de serveis de jardineria, neteja, gestió i
manteniment de mercats, també aconsegueix integrar amb èxit
persones marginades pel mercat laboral en  oferir-los ocupació,
formació i desenvolupament professional. Aquestes empreses
contribueixen a la cohesió social i promocionen una plataforma
per a la inclusió i la participació activa d'aquelles persones que
poden sentir-se marginades, com el cas de Deixalles, Serveis
Ambientals a Eivissa, o Deixalles d'Inserció i Triatge a

Mallorca, que mostren com la diversitat al lloc de treball no
només beneficia els empleats, sinó que també enforteix la
comunitat en el seu conjunt en integrar persones i transformar
realitats. 

La reducció de la dependència, també és un element clau
per fomentar l'autosuficiència, promocionar oportunitats
significatives i capacitacions amb l'objectiu d'afavorir la
independència econòmica. Seria, per exemple, el que fa a Eines
per a la inserció a Mallorca i Mestral Inserció i Medi Ambient
a Menorca, que acompanyen persones, les permeten adquirir
habilitats transferibles, fomenten la independència econòmica
i redueixen la càrrega sobre els recursos socials. 

He comentat aquí 6 dels casos de les 8 empreses d'inserció
que tenim registrades a Balears. A més d'aquestes, tenim
Cáritas Ibiza, pendent de qualificació i Arques Serveis
Ambientals a Mallorca, però aquesta és una empresa
participada per una empresa mercantil i es troba en el límit de
ser d'economia social. Les 6 empreses esmentades
principalment, varen ocupar 201 persones l’any 2022 aquí, a
Balears, un 60% de les quals inserides en el mercat laboral
ordinari. Aquestes empreses es varen finançar per serveis
contractats principalment, un 87%, i ajudes públiques només un
13%, el que demostra la seva sostenibilitat i autonomia. 

Les empreses d'inserció, aquestes, l'any 2022 varen donar
un retorn econòmic per a les administracions públiques a través
d’ingressos i estalvis en despeses de protecció social estimat en
quasi 1.400.000 euros, el que representa pràcticament un 280%
de les subvencions públiques rebudes. Això són indicadors
econòmics i, més enllà d'aquests, el seu impacte inclou, com
hem dit, la cohesió social i els beneficis indirectes difícils de
quantificar. 

En resum, continuar donant suport a aquestes iniciatives és
essencial per contribuir a una societat més inclusiva i sostenible
ja que les empreses d'inserció ofereixen béns i serveis amb
impacte social i mediambiental en generar ocupació per a
persones amb risc d'exclusió i contribuir a una economia social
i solidària i enfortir el desenvolupament local inclusiu i la
cohesió social. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Riudavets. Passam al torn de fixació de
posicions. En primer lloc, donarem la paraula al Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, el Sr. Rosa. Quan vulgui. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Sí, moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, vull
agrair la proposició no de llei, crec que és una proposició no de
llei amb la qual segurament tots els grups, o si no, segurament
segur que tots els grups estarem plenament d'acord en la mesura
que les empreses d'inserció juguen un rol fonamental a la nostra
economia i, sobretot, a la nostra societat, no només són
empreses i, per tant, creen un valor afegit a la nostra economia,
sinó que sobretot creen un valor afegit des d'un punt de vista
social, perquè garanteixen les segones oportunitats que no
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sempre existeixen a tots els àmbits, però que, gràcies a aquestes
empreses, podem donar-ne a moltes persones que, sense el
suport d’aquestes empreses d'inserció, no podrien reinserir-se
a la societat i aportar el seu valor com a persones a la societat. 

Per la meva experiència personal i professional prèvia,
permeti’m que em centri en les tasques que realitzen en el món
dels residus, si bé som plenament conscients que en fan en
altres àmbits, i ho dic perquè els cinc anys que vaig fer feina de
tècnic de residus a Brussel·les em va tocar fer feina devora
moltes empreses d'inserció, sobretot vinculades al món de la
reutilització i la preparació per a la reutilització, i sovint se
solia dir que de la mateixa manera que elles donaven una
segona vida als productes i als materials que estaven continguts
en els productes, també donaven una segona vida i una segona
oportunitat a les persones que ocupaven. I això crec que és
important, hi ha sinergies que es poden crear i es pot ser virtuós
des d'un punt de vista mediambiental, però també des d'un punt
de vista social i també econòmic.

En aquest sentit, crec que hi ha un exemple que ho posa de
manifest i que crec que és prou clar d’entendre, que una peça
de roba o un aparell electrònic o un electrodomèstic té un valor
i que té un valor molt més alt quan el reintroduïm en el mercat
i, per tant, hi ha persones que l'han revisat, l'han reparat en cas
que sigui necessari i l'han posat a la venda, que si el
desmantellam i fem servir exclusivament els materials. En
aquest sentit, és una obvietat que hi ha una virtuositat en això
i que les empreses d'inserció juguen un rol fonamental, perquè,
com dic, no només allarguen la vida dels productes, no només
redueixen emissions, no només milloren el nostre medi
ambient, sinó que, a més a més, permeten que hi hagi persones
que tenen, per sort, vull dir que han tengut segurament unes
situacions personals més complicades, que han tengut
problemes diversos, bé sigui de l’àmbit del qual sorgeixen o
perquè hi ha hagut qüestions d'addiccions, o les que siguin,
poder tenir una segona vida, i jo crec que és fonamental.

Crec que la PNL planteja alguns esquemes de suport, que
crec que són indispensables, però n'hi ha d'altres que defugen
no només de les subvencions o dels contractes concertats, que
també, i que són gratuïts. Posaré, per exemple, en el cas de
l'Estat espanyol, la normativa de residus fixa un objectiu en
matèria de preparació per a la reutilització; només pel fet de
fixar un objectiu ja força, en certa manera, que s'hagin de crear
els mecanismes i les eines per fomentar la reutilització dels
residus d'aparells electrònics i elèctrics. En aquest sentit, ja
força que puguin sorgir aquestes empreses d'inserció, que
tenguin un espai, que s'hagi de reservar, entre cometes, o que
tots haguem de fer un esforç per reintroduir aquests béns i
serveis en el mercat i, per tant, també poder deixar espai perquè
es puguin reintroduir les persones.

No m'allarg més, i simplement volia donar aquesta
pinzellada d'una experiència que jo he viscut en el passat i que
no tothom la coneix i que crec que en el cas de les Illes Balears,
per a qui no la conegui, la fa Deixalles, que fa una feina
excel·lent, i jo animaria aquells diputats que no coneguin la
feina que es posin en contacte amb ells i que visitin les seves
instal·lacions, perquè ben segur que se’n duran una grata
sorpresa. 

Moltíssimes gràcies a la proposant, Sra. Riudavets, i esper
que s'aprovi per unanimitat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gómez,  quan vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres donarem suport a
aquesta iniciativa. És un win-win, hi guanya tothom amb
l’economia social i solidària.

I crec que, bé, a més a més, des del polític la defensam
perquè no deixa de ser una escletxa en el mercat especulatiu,
“finançaritzat”, etc. Tan de bo es pogués eixamplar la
influència i l'abast de l'economia social i solidària respecte del
total de l'economia. Per tant, cent per cent d'acord i li donam
suport. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Passam al torn del Grup
Parlamentari Popular i donam la paraula a la Sra. Pereira. Quan
vulgui.

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN: 

Muchas gracias, presidenta. Bueno, un objetivo de la
Consejería de Trabajo es dar apoyo a las empresas de
inserción, ya que la integración laboral es un elemento clave en
la integración social, además de tener claros beneficios en su
contribución a la economía y a la Seguridad Social. 

El compromiso del Partido Popular con las personas y/o
colectivos en situación de dificultad, riesgo y/o conflicto social
hace que esté previsto desarrollar el nuevo Plan de economía
social 2024-2028, este plan incluirá, además de bonificaciones
y ayudas, las acciones a desarrollar por las empresas de
inserción para perseguir la equiparación de oportunidades que
permita la igualdad y la plena participación de las personas en
la comunidad, con capacidad para interactuar y relacionarse de
manera efectiva con los miembros de la misma. 

Además de este plan el Grupo Popular va más allá y se han
previsto medidas como contratar sus servicios o productos,
muchas empresas de inserción ofrecen muchos productos o
servicios como jardinería, restauración, reciclaje, limpieza,
como ya apuntó la Sra. Riudavets; fomentar el asociacionismo,
si tienes una empresa o estás involucrado en la toma de
decisiones de una organización se puede explorar la posibilidad
de colaborar con empresas de inserción por proyectos o por
suministros; sensibilizar y promover, aumentar la conciencia
sobre las empresas de inserción puede ayudar a crear una
demanda para sus productos y servicios; contactar con
empresas de ayuda y desarrollo local, estas organizaciones
pensamos que pueden ofrecer cursos de asistencia técnica para
ayudar a las empresas de inserción a crecer y a mejorar sus
cometidos; defender políticas de apoyo, defensa de políticas
que fomenten el financiamiento y el apoyo a las empresas de
inserción; y promover la responsabilidad social y empresarial,
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animar a otras empresas y organizaciones a considerar a las de
inserción como socios o proveedores de sus cadenas de
suministro.

Siempre tendréis al Grupo Popular a vuestro lado en este
tipo de iniciativas para mejorar, es una exigencia dentro de una
sociedad que desee ser digna de merecer dicho nombre que ni
excluya, ni margine, ni desfavorezca, ni empobrezca a sus
miembros. Así que, Sra. Riudavets, cuenta con nuestro apoyo.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Pereira. Ara té la paraula el grup
proposant. Sra. Riudavets, quan vulgui, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies, muchas gracias a tothom perquè, bé, el
suport a mi em satisfà moltíssim i al sector encara més. És molt
important impulsar un pla de l’economia social per a 2024-
2028, ja n’hi havia un d’anterior que es va haver de prorrogar
amb la pandèmia i es varen fer coses importants i és molt
important continuar amb aquesta tasca i amb les mesures, com
s'ha comentat, de contractar serveis, d’impulsar les empreses
d'economia social i, en el cas d'avui, sobretot, les que ens
referim, les empreses d'inserció.

No vull acabar sense assenyalar la importància dels quatre
punts que deia la PNL i que aprovarem gràcies a tots els grups,
per exemple, vull assenyalar el punt 2, que és molt important,
adaptar el Decret autonòmic del 2003 a la normativa estatal, ja
es va fer una primera passa amb les mesures més importants
amb una disposició addicional a la Llei de cooperatives del 8
de març, la Llei 5/2023, i es varen incloure mesures urgents per
evitar l'intrusisme, assegurar els itineraris d'inserció i garantir
el caràcter no lucratiu. Això per a les empreses d'inserció és
fonamental perquè si no es poden trobar aquella competència
deslleial amb empreses que fan aquesta tasca, però no són
d'economia social i tenen un caràcter lucratiu.

Així que vull agrair moltíssim a tots els grups, al Grup
Mixt, a MÉS per Mallorca i al PP, idò el meu agraïment i el del
Grup Parlamentari Socialista pel suport.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Riudavets. Trob que no hi ha cas de
passar a votació, per tant, queda aprovada per unanimitat la
Proposició no de llei RGE núm. 7987/23, relativa a suport a
empreses d'inserció.

2) Proposició no de llei RGE núm. 8652/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la millora de
l’eficiència energètica en els edificis públics de la CAIB.

Ara passam al debat de la Proposició no de llei RGE núm.
8652/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a

la millora de l'eficiència energètica en els edificis públics de la
CAIB. Per a la seva defensa, pel Grup Parlamentari Popular, té
la paraula el Sr. Mesquida, quan vulgui.

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sra. Presidenta. En el món actual l'eficiència
energètica cercar optimitzar l’ús dels recursos amb la finalitat
de reduir la despesa i millorar la infraestructura de les diferents
entitats i dintre d'aquestes, per suposat, hi ha les de
l'administració pública. En el cas dels edificis, sorgeix la
necessitat de modernitzar aquestes infraestructures les quals
poden malgastar recursos en implicar una despesa excessiva en
el consum sense tenir coneixement de la situació. 

Per aquest motiu és una tasca prioritària identificar els
edificis públics que no duen a terme la seva activitat sota unes
condicions de consum eficient de l'energia.

En moltes ocasions les infraestructures de les entitats
públiques, independentment de la seva grandària, són antigues
i això pot ocasionar fallades d'energies, així com una operació
deficient amb la conseqüent sobreutilització de recursos. 

En aquest sentit, partint de la base de l'adequada gestió dels
recursos i atès el caràcter públic d'aquestes instal·lacions, s'ha
d'exigir la màxima eficiència, tant pel que fa al seu
funcionament com al consum de recursos energètics a utilitzar.

L'eficiència energètica és una estratègia vàlida per
solucionar el problema de l’escassetat de fons públics i pot
contribuir a disminuir els greus problemes energètics i
climàtics. En aquest sentit, el sector públic ha de predicar amb
l’exemple pel que fa a inversions, manteniment i gestió
energètica dels seus edificis, instal·lacions i equipament.

El correcte disseny d'un pla d'aquestes característiques
exigeix realitzar un diagnòstic o auditoria energètica en la qual
s'estableixin diferents oportunitats de millora amb l'objectiu de
fer un ús racional de l'energia que es tradueixi en un veritable
estalvi energètic. 

La Directiva 2012/27 de la Unió Europea, relativa a
l’eficiència energètica, estableix que el sector públic ha
d’exercir un paper exemplar i li imposa una sèrie d'obligacions
diverses de les quals referides al sector de l'edificació.
S'estableix, per exemple, que l'administració central haurà de
renovar anualment el 3% de la superfície total d'edificis que
ocupa, per tal que es puguin aconseguir els requisits
d'eficiència energètica vigents. A més, anima les
administracions regionals i locals a fer el mateix.

El Butlletí Oficial de l'Estat de dia 2 de juny del 2021, que
inclou la publicació del Reial Decret 390, va aprovar el
procediment bàsic per a la certificació energètica dels edificis
i va incorporar la transposició de la Directiva 2018/844 de la
Unió Europea. Aquest reial decret estableix el procediment
bàsic que ha de complir la metodologia de càlcul a l’hora
d'establir la qualificació d'eficiència energètica i considerar els
factors que major incidència tenen en el consum d'energia.
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L'objectiu del Pla d'eficiència energètica implica reduir el
consum d'energia dels edificis públics sense reduir les seves
prestacions, de manera que s'incrementi l'eficiència en la gestió
de l'energia i de les despeses corrents de l'administració.

Per tot l'anteriorment exposat, el Grup Parlamentari Popular
presenta aquesta proposició no de llei amb un punt únic que diu
així: “El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes a elaborar un pla d'eficiència energètica dels edificis
públics de la CAIB sobre la base dels criteris que estimi
oportuns i que permeti, partint de la catalogació inicial del seu
patrimoni, aplicar les directrius previstes en el Reial Decret
390/2021per obtenir la qualificació energètica d'aquests edificis
i així poder aplicar les mesures oportunes que permetin
aconseguir els següents objectius: millora de l'eficiència
energètica, per açò s'analitzaran les mesures conduents a la
millora de l'eficiència energètica dels edificis en contemplar el
conjunt de les seves instal·lacions; en segon lloc,
racionalització de la despesa energètica en instar a analitzar les
mesures conduents a la millora de la gestió i utilització de
l'energia en els edificis públics; i, finalment, amb la
implementació d'energies renovables i cogeneració, prèvia
anàlisi de les possibilitats d'ús de les energies renovables per a
autoconsum elèctric, solar fotovoltaica, en aquest cas, i tèrmic,
que podria ser solar tèrmica, geotèrmia, aerotèrmia i biomassa.
Així mateix, es recomana llançar el missatge de la importància
de l’ús de sistemes de cogeneració d'alta eficiència amb centres
que contenen consums importants.

De la mateixa manera s'insta a establir un horitzó temporal
en l’aplicació d’aquest pla, així com determinar les eines que
seran aplicables per facilitar el seu seguiment i la seva correcta
execució.”

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Mesquida. Ara passam al Grup
Parlamentari Socialista, que ha presentat unes esmenes RGE
núm. 2091/24 i 2092/24 i per a la seva defensa té la paraula la
Sra. Riudavets, quan vulgui.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Gràcies, presidenta. L'eficiència energètica en edificis
públics és un objectiu que ens concerneix a tots ja que no sols
impacta positivament en les nostres finances, sinó que també
contribueix activament a la sostenibilitat ambiental. 

Des del Grup Parlamentari Socialista estam a favor de la
proposta perquè aborda temes que consideram crucials, el
compromís ambiental amb optimitzar l'ús de recursos i la
reducció de l'impacte climàtic és un dels nostres principis i
valors. Des del nostre grup apostam per l'eficiència energètica
com una estratègia vàlida per abordar problemes energètics i
climàtics i, a més, és un exemple per a la societat. El sector
públic ha de ser així, ha de ser un exemple en termes d'inversió,
manteniment i gestió energètica, liderar amb l'exemple motiva
altres sectors a seguir pràctiques similars. 

Les inversions es traduiran en estalvis a llarg termini, ja que
edificis més eficients consumiran menys energia, reduiran les
factures i optimitzaran els recursos. 

Malgrat açò, és necessari assenyalar que la modernització
requerida podria requerir uns costs inicials elevats,
especialment per a entitats amb recursos financers limitats. La
implementació de mesures com la renovació constant del 3%
de la superfície total d'edificis pot ser tècnicament complexa i
requerir recursos addicionals. A més, hem de tenir en compte
que quan parlem d'edificis públics no hem de limitar-nos a les
oficines governamentals, sinó que també incloem els edificis
dels instituts públics, escoles públiques, centres de salut,
biblioteques i altres espais similars. Cadascun d'aquests llocs
presenta desafiaments únics, però la meta de millora,
l’eficiència energètica, és comuna a tots.

De vegades ens trobem amb la falta d'especialització en
gestió energètica, especialment quan no hi ha un responsable
designat en aquests edificis. Açò s’observa en molts d’instituts
públics, escoles i altres edificis similars. 

En el procés de millora cap a aquesta eficiència energètica
hi ha molt a fer, però encara hi ha més per estalviar amb un bon
sistema d’enllumenat eficient, amb aïllament tèrmic i amb
l'optimització de sistemes de calefacció i refrigeració o amb
sistemes d'automatització i control intel·ligent. 

I en aquesta línia, encara que estam a l'espera de la
consideració de les esmenes presentades pel Grup MÉS per
Mallorca, que coincidim amb el sentit de pràcticament totes les
que han presentat, donam suport a la proposta inicial del PP i
hi votarem a favor. No obstant açò, ens agradaria que
s'acceptassin les nostres esmenes, que tenen com a objectiu
enfortir l’enfocament en la planificació, l'assignació de recursos
adequats i la promoció de l'equitat amb la implementació de
mesures d'eficiència energètica en els edificis públics de la
CAIB.

En primer lloc, per això proposam substituir el paràgraf que
insta a establir un horitzó temporal i determinar les eines per
facilitar el seguiment i execució del pla, per la necessitat que
aquest pla sigui elaborat i executat en un període de dos anys,
a partir de la data d'aprovació d'aquesta proposta, amb la
finalitat de garantir una implementació oportuna i efectiva de
les mesures proposades.

A més, en una segona esmena, suggerim afegir al final del
primer punt, una clàusula per donar prioritat i proporcionar
suport addicional, per superar possibles dificultats financeres
o tècniques, en la implementació d’aquestes millores
d'eficiència energètica, especialment als edificis d'instituts i
centres d'educació infantil i primària públics, hospitals i centres
de salut públics. 

En resum, les nostres esmenes cerquen millorar la
implementació oportuna i efectiva, així com la consideració de
les necessitats específiques de certes institucions, en el procés
de l'eficiència energètica.

Gràcies.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402091
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402092
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Riudavets. Ara passam al torn del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, que ha presentat les esmenes
RGE núm. 2115, 2116, 2117, 2118, 2119, 2120, 2121, 2122,
2123 i 2124/24, i per a la seva defensa té la paraula el Sr. Rosa.
Quan vulgui.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. El Govern de les Illes
Balears, o la comunitat autònoma de les Illes Balears és el
primer consumidor elèctric de Balears, representa un consum
anual aproximat d'uns 240 gigawatts/any, que la traducció en
pes relatiu respecte del conjunt de les Illes Balears, representa
el 4% del consum elèctric de totes les Illes Balears, això són
uns 815 subministraments elèctrics d’arreu de les Illes Balears,
i que parlam d'edificis de tota casta o de consums de tota casta,
des de depuradores a bombes d'aigua, passant per trens i també
per edificis d'oficines, esco... escoles no, perdó, instituts i un
llarg etc., per tant, parlam d'una dispersió i una diversitat de
consums molt grossa.

Es va fer un primer esforç de racionalització del consum
mitjançant el contracte únic d'energia, que és una cosa que ja fa
prou d'anys que es contracten de forma unificada els 815
subministraments que té la CAIB, i que això permet, no només
abaratir el consum d'energia, atès que es pot negociar un preu
més baix, sinó que, a més a més, ha permès incorporar elements
virtuosos, com pugui ser el fet que almanco un 5% de la
despesa anual en corrent, el subministrador de llum l'haurà de
destinar a inversions que redueixin el consum energètic. Això
els 8 darrers anys que s'ha posat en marxa ha significat la
implantació per part dels subministradors d'energia de plaques
solars fotovoltaiques sobre els edificis de la CAIB, però també
la substitució de llums tradicionals per llum LED, que,
òbviament tenen un consum energètic molt menor.

Aquesta solució, que ha estat molt virtuosa i que, a més a
més, ha estalviat molta càrrega administrativa, perquè no feia
falta licitar novament aquestes instal·lacions o aquestes
millores, fa palès de totes formes que és insuficient si volem
arribar als reptes que tenim com a societat i si volen fer
l'administració exemplar respecte del que voldríem que fos tota
la societat. En aquest sentit, es va crear l'Institut Balear de
l'Energia que, com a ens catalitzador, permetia el
desenvolupament d'energies renovables, també prestant serveis
a la pròpia administració pública. I, per tant, en aquest sentit,
a través del Pla d'autoconsum elèctric de la CAIB, finançat a
càrrec dels fons Next Generation i del Pla d'inversions per a la
transició energètica a les Illes Balears, que vàrem negociar
conjuntament amb l'Estat, això permetia el desplegament d'uns
60 megawatts d’energia fotovoltaica, per autoabastir-se com a
administració autonòmica i, per tant, per reduir la factura
elèctrica. 

Però hem de distingir que una cosa és autoabastir-se
d’energia i l’altra és reduir el consum d'energia, per tant, una
cosa tendeix a abaratir la factura elèctrica, perquè som capaços
de produir el que compram en el mercat i, per tant, no pagam
el sobrecost que, òbviament, qui ens subministra ens imposa,
sinó que l'eficiència energètica va molt més enllà, vol dir reduir

consums que siguin innecessaris, però també substituir alguns
dels consums per altres solucions molt més eficients. 

En aquest sentit el repte principal, més enllà d'elaborar un
pla, és decidir com i de quina manera es vol executar aquest pla
i hi ha diverses solucions que es podrien plantejar, però els
reptes com a administració pública, si parlam de 815
subministraments, és si es fa de forma unificada o es fa de
forma descentralitzada. I ho dic perquè a la solució que es trobi
per part del Govern, s'hauran d’adequar uns o altres mitjans.
Fins ara s’ha plantejat una solució descentralitzada, amb la
dificultat que totes i cada una de les conselleries i dels centres
de cost havien de tenir un gestor energètic que, com deia la Sra.
Riudavets, no tenia necessàriament la formació per dur a terme
les tasques que li requerien i, per tant, això dificultava que
posàs en marxa, o que segurament la reducció de la factura
elèctrica era el darrer dels seus problemes. A més a més, a això
s’hi afegia que el capítol 2, que és el que paga el corrent
elèctric, normalment està garantit per part de la Direcció
General de Pressuposts, que tu dius: l'any que ve necessitaré
aquest consum elèctric i, per tant, no te tallarà aquest fons la
Direcció General de Pressuposts quan tu facis la previsió
pressupostària.

Per tant, en aquest sentit, nosaltres hem fet un seguit
d'esmenes que plantegen, precisament, que aquest Pla
d'eficiència energètica es pugui implementar.

En primer lloc, s'hauria de comptabilitzar quins són els
estalvis que es desenvolupen, perquè si li demanam a una
conselleria o a un centre de cost que faci una inversió en
canviar les llums o en canviar els sistemes tèrmics, etc., si no en
té cap benefici, perquè el que estalvia s’ho queda la caixa
comuna, doncs òbviament, difícilment els incorporarem a
aquesta tasca la qual, com dic, és en benefici de tothom. 

Altres reptes que tenim per endavant és de qui depèn el
personal. I en aquest sentit, jo planteig, precisament, que... -i
aniré acabant, sé que són moltes coses-, que precisament
l’Institut Balear de l’Energia pugui ser al capdavant i, per tant,
coordini aquesta tasca dels gestors energètics.

Després hi ha un punt fonamental, i pregaré que la
presidenta sigui un poc generosa amb mi, i és el tema de les
escoles. Les escoles, com bé saben, les sol construir el Govern
de les Illes Balears, però qui paga el corrent són els
ajuntaments. Difícilment o fins ara no hi ha hagut un únic
criteri a determinar què vol dir una inversió en eficiència
energètica, si l’havia de pagar un ajuntament, que no té la
capacitat ni tècnics per fer els projectes, o l’havia de pagar el
Govern, i aquí hi ha la discrepància. Per tant, una de les
esmenes que hem incorporat va precisament en aquesta línia.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA;

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Ara passam al torn de fixació de
posicions, la Sra. Gómez, quan vulgui.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402115
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402116
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402117
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402118
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402119
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402120
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402121
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402122
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402123
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202402124
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

 Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres donarem suport a
aquesta iniciativa, òbviament tracta sobre fer un pla, no sabem
quines mesures concretes acabaran incorporades, però sí que
voldria recordar que la Unió Europea espitja més i que les
darreres directrius parlen d’un objectiu d'eficiència energètica
d’un 11,7 per al 2030 i supera la proposta original contemplada
a l’objectiu 55 de la Comissió, i que exigeix als estats membres
de la Unió Europea que garanteixin col·lectivament una
reducció addicional del consum d'energia primària i energia
final, en comparació amb les previsions de consum d'energies
realitzades en el 2020.

Segons aquest acord provisional de la Unió Europea,
l’obligació d'estalvi d'energia anual quasi es duplica a fi de
garantir aquest progrés de forma contínua. Els països de la
Unió Europea hauran d'assolir cada any un nou estalvi
equivalent de l’1,49 del consum final d'energia, com a mitjana,
del 2024 al 2030, respecte del nivell actual del 0,8. I a finals
del 2030, com a màxim, hauran d’haver assolit de forma
gradual, l’1,9%. Es tracta d’un instrument important per
impulsar l’estalvi d’energia a sectors d’ús final, com edificis,
indústria, transports, etc.

I aquestes normes que es revisen, òbviament també
obliguen a una major responsabilitat del sector públic, el que
avui ens pertoca debatre, per tal que també s'augmenti aquesta
eficiència energètica. Els organismes públics també hauran de
tenir en compte sistemàticament aquests requisits d'eficiència
energètica, també amb les pràctiques seves de contractació
pública per a adquisició de productes, serveis, edificis i obres,
no només per a la rehabilitació dels mateixos edificis. Crec que
és important que el pla ho pugui incloure tot.

I també s'introdueix aquest objectiu de l’1,9 i l’obligació
dels països de la Unió Europea de renovar també cada any el
3% de la  superfície total d'aquests edificis que tenen en
propietat les administracions, tant de nivell regional com local. 

I, si bé, com ja he dit, som davant d'un pla i no d'una llista
de mesures concretes, permeti’m, mentre em quedi temps,
suggerir-ne algunes que voldríem que quedin incorporades. Per
exemple, que els edificis públics comencin a identificar la
categoria energètica de què disposen, sigui quina sigui, si són
municipals o autonòmics; és a dir, açò ja es demana a la
propietat privada, doncs s’hauria de donar exemple en què els
edificis públics també ho indiquessin. Les calderes de gasoil
s'haurien d'eliminar a polisportius, centres de dia, hospitals,
sociosanitaris, residències de gent gran, perquè els hotels
mateixos estan obligats a llevar-se’ls de sobre el 2026.

I per acabar, recordar que un altre repte que estaria molt bé
que aquest pla també l’inclogui es tot el tema de refugis
climàtics, és clar, ja que parlam d'eficiència energètica, no
oblidem que hem de poder gaudir de temperatures de confort
tèrmic, jo diria que humanes, en el sentit que no ens morim ni
de fred, ni de calor, ni d’humitat.

I res més, òbviament hi donarem suport, és una bona
iniciativa, tot i que la bondat d'aquesta iniciativa estarà lligada

al contingut d'aquest pla i, òbviament, dels tempus que
s’autoexigeixi. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Ara podríem suspendre la
sessió per un temps de deu minuts per si hi ha..., si necessiten
algun temps de debat, però si no em diuen res, continuaré amb
la paraula per al grup proposant, el Sr. Mesquida, del Grup
Popular, quan vulgui.

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, en primer lloc, voldria agrair
el suport de tots els grups parlamentaris. Bé, compartim la
preocupació per aquest tema, i açò crec que és bo per a tots. 

M'agradaria dir que aquesta proposició no de llei es va
enregistrar a finals d'octubre de l'any passat, açò implica que
han transcorregut quasi quatre mesos, i durant aquest temps
evidentment el Govern no ha escatimat esforços per engegar
projectes que ens apropin als objectius de penetració de
renovables del 32% per a 2030, marcat per la Unió Europea. 

I ja més concretament o concretant les esmenes que han
presentat els diferents grups, voldria dir que a les del PSOE, en
principi, la 2091 la rebutjam, perquè la intenció és executar
aquest pla en funció dels fons i dels projectes, per tant,
consideram que no és realista fixar un període de temps de dos
anys perquè podria condicionar aquest pla, és a dir, simplement
per aquest motiu. En canvi, sí que acceptam l'esmena 2092,
però consideram que ja ho fem i que no suposa cap canvi
substancial a la proposta inicial que fem, d'acord? 

En el cas de MÉS per Mallorca, nosaltres acceptaríem
l'esmena 2115. Consideram que  la proposta inicial d'implantar
sistemes de cogeneració tal vegada és una mica ambiciosa i no
exempta d’una dificultat, per tant, podríem acceptar aquesta
esmena sense cap problema.

En canvi, la 2116 la rebutjam perquè consideram que
l'Institut Balear de l'Energia ja ho té com a estratègia i hi
treballa precisament per aconseguir la màxima eficiència, o
sigui, la rebutjam perquè, bé, el Servei de Gestió Energètica ja
forma part de l'Institut Balear de l'Energia. Açò seria, l'esmena
2117 la rebutjam perquè consideram que el Servei de Gestió
Energètica de la CAIB ja forma part del Institut Balear de
l'Energia i, per tant, bé, no té molt de sentit, ni és necessari
modificar els estatuts.

L'esmena 2118 s'accepta perquè, de fet, ja ho fem, la 2118
l’acceptaríem.

L’esmena 2119 la rebutjam pel mateix motiu que la 2117,
consideram que el Servei de Gestió Energètica de la CAIB ja
forma part del Institut Balear de l'Energia i, per tant, ja reporta
a l’Institut.

L’esmena 2120 es rebutja perquè, tot i que donam suport
que el subministrament de l’energia elèctrica de la CAIB
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provengui d’agents verds, consideram que aquests han de ser
capaços de garantir el subministrament, i açò no contempla els
petits productors de zones urbanes. Aquí tenim un poc de
dubtes, i per aquest motiu nosaltres rebutjaríem aquesta
esmena, la 2120.

La 2121 la rebutjam perquè el Govern té un compromís
ferm per avançar i impulsar les energies renovables, però el que
no volem és fer instal·lacions d'autoconsum sense criteri.
Nosaltres l'objectiu que tenim és maximitzar el pressupost en
projectes que tenguin un veritable impacte. Per aquest motiu
aquesta esmena la rebutjaríem.

La 2122 també la rebutjam perquè consideram que en
aquest moment es fa feina des de la direcció general, amb un
calendari, referit sobretot a les calderes de gasoil, hem
prioritzat les de gasoil; açò no vol dir que més endavant ens
posem amb les de gas, però en aquests moments fem feina amb
les de gasoil. Per tant, la rebutjaríem purament per quest motiu.

L'esmena 2123 consideram que no la podem acceptar
perquè toca competències de l'IBISEC. La conselleria..., que
açò és un dels temes que durant aquests quatre mesos hem
posat en marxa, la Conselleria d'Educació ja implementa un pla
pilot de climatització a una dotzena de centres de la comunitat
els quals seran finançats per l'IBISEC.

I, finalment, l'esmena 2124 la rebutjam, atès que la direcció
general ja té previst licitar durant el 2024 els primers projectes
de substitució de lluminàries així com la redacció d'altres
projectes per crear una cartera d'instal·lacions per executar
referides a aquest tipus d'iniciativa. Es disposa d'un fons de 12
milions d'euros, dels fons PITEIB, per afrontar aquestes
inversions i d'una cartera de 86 edificis inventariats en els quals
s'aplicaria, s'implantaria aquesta mesura, amb un total de
48.000 lluminàries afectades per substituir i una reducció
estimada de 4 megawats de potència i un estalvi anual d'uns 9
gigawats  de consum anual.

Per tant, aquesta seria, en principi, la relació de..., -no sé si
m'he passat de temps, m'he passat.

D’acord, bé, vull agrair novament el suport de tots els grups
i moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Mesquida. Així, acabat el debat,
passaríem a la votació de la Proposició no de llei RGE núm.
8652/23 a la qual s’incorporen tres esmenes: la 2092, la 2115
i la 2118, d’acord?

Idò, passam a votació, en principi és unanimitat, però farem
la votació ben igual.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies. En conseqüència, queda aprovada la
Proposició no de llei RGE núm. 8652/23, relativa a millora
d'eficiència energètica en els edificis públics de la CAIB, amb
les esmenes incorporades. 

Moltes gràcies.

 



ECONOMIA / Núm. 9 / 8 de febrer de 2024 115

 



DIARI DE SESSIONS

DEL

PARLAMENT

DE LES

ILLES BALEARS

Redacció i Administració
PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS
C/ Palau Reial, 8
07001 PALMA Imp. Parlament de les Illes Balears. Palma


	1) Proposició no de llei RGE núm. 7987/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a suport a empreses d’inserció.
	2) Proposició no de llei RGE núm. 8652/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la millora de l’eficiència energètica en els edificis públics de la CAIB.

